
Geachte voorzitter, geachte aanwezigen. De door het college gepresenteerde kadernota roept veel 
reacties op bij de fractie van de Partij van de Arbeid. Het schets een dramatisch beeld voor onze 
toekomst. Dramatische tekorten op jeugdzorg, een beeld van een faillissement, 10 miljoen verlies en 
toch nog steeds blijven doorgaan met mooie nieuwe plannen en projecten. Wat voor beeld zal de 
wereld buiten deze raadszaal hebben als ze deze kadernota zouden lezen. Kunnen we daar trots op 
zijn vraagt de Partij van de Arbeid zich af.  
  
De woorden die iedere keer terugkomen zijn HOE DAN? VERANDERING & SAMEN. In willekeurige 
volgorde; Verandering samen hoe dan? Hoe dan samen verandering. Alle volgorden zijn mogelijk en 
net zo treffend. De volgorde van de Partij van de Arbeid?; Verandering samen, hoe dan?  
  
Vanmiddag en vanavond kijken we vooruit naar de wijze waarop deze gemeente de komende vier 
jaar bestuurd zou moeten worden. Vandaag mag de Partij van de arbeid starten met haar algemene 
beschouwingen. Deze volgorde is anders dan voorgaande jaren, een verandering. Ook onze 
algemene beschouwingen voor onze toekomst doen we nu, bij het vaststellen van de kaders, en niet 
bij de meerjarenbegroting in november. Ook een verandering. De werkelijke keuze, het vaststellen 
van de budgetten wordt e bij de meerjarenbegroting gemaakt, niet nu. Vandaag geven we richting. 
Deze raad houdt niet zo van verandering. Verandering van gewoonten, verandering van manier van 
vergaderen. Verandering van gemaakte afspraken. Deze voorzitter van de raad brengt misschien wel 
meer verandering met zich mee dan alleen de volgorde van sprekers. En wat de Partij van de Arbeid 
zich altijd voorhoudt, verandering kan veel mooie dingen opleveren. Een ding weten we zeker, Als we 
blijven doen wat we deden, dan houden we wat we hebben. En is dat nou wat we ambiëren? Dit is 
niet wat de PvdA wil. We zijn ervan overtuigd dat deze raad en dit college wel wat verandering kan 
gebruiken. Niet alleen op inhoud en beleid, maar vooral ook op manier van vergaderen, betrekken 
van inwoners, communicatie, en de interactie met elkaar. Verandering is soms pure noodzaak.  
  
Tijdens de voortgangsrapportage maar ook tijdens de commissievergaderingen is veel gesproken 
over samen. Gezamenlijke verantwoordelijkheid, samendoen, samen optrekken. Samen de klus 
klaren. Maar samen is niet alleen een woord. Je werkt niet samen door het uit te spreken. Taal is niet 
genoeg. Samen is gedrag, een handreiking, een actie voor en met elkaar. Samen is solidariteit, zorgen 
voor elkaar. En dat samen, slaat op eenieder in deze ruimte, college, raad, coalitie en oppositie, 
burgemeester, inwoners, ondernemers en stichtingen, samen verder. Partij van de Arbeid streeft 
naar een samenleving waar sprake is van inclusiviteit. Iedereen doet mee. Maar ook een samenleving 
waar we respectvol met elkaar omgaan. Gewoon goed communiceren en aangeven wat iemand kan 
verwachten is hierin een basisprincipe. 
  
Het verlies van 7 miljoen in 2019, en het gepresenteerde verlies van 10 miljoen voor 2020 is 
dramatisch. Ons huishoudboekje staat onder enorme druk, en deze druk gaat niet veranderen door 
de blijvende risico’s binnen het sociaal domein. De Partij van de Arbeid heeft eerder aangegeven dat 
we moeten werken aan een toekomstbestendige begroting, maar ook een sociale begroting. Daarin 
past geen blinde afbraak van voorzieningen, PvdA kiest voor investeren en natuurlijk de garantie van 
zorg en welzijn. Dit college doet voorkomen alsof het sociaal domein een groot zwart gat is. Je gooit 
er geld in en weet niet wat je ervoor terugkrijgt. Dat is een stelling waar je makkelijk achter kunt 
verschuilen. Maar dat is niet vol te houden op de lange termijn.  
  
Ondanks het gepresenteerde tekort kiest dit college als kader groter risico nemen. De risico’s in de 
gemeentebegroting zijn al enorm. Hoeveel meer risico is dit college bereidt om te nemen? Klinkt toch 
meer alsof dit college voorstelt om naar het casino gaan met het geld voor de buurtbarbecue.  
  
In het verleden hadden we altijd grip op de WMO. Zelfs hielden we ieder jaar iets over. Het college 
roept zaken die niet matchen met het beeld van de vorige raadsperiode. Monitoring van de data 
heeft daadwerkelijk plaatsgevonden tot en met de vorige periode, en daar is nog extra geld voor 



beschikbaar gesteld in 2019. De basis was op orde. Het college zegt nu in te willen zetten op analyse 
en monitoring en de basis op orde krijgen. De PvdA vraagt zich af wat er gebeurd is na de herindeling 
dat het nu zo’n grote puinhoop is.  
  
Ik heb gesproken over samen en over verandering, ik heb nog niet gesproken over onze reactie; hoe 
dan? Ik geef graag een paar voorbeelden uit de kadernota die deze reactie opriep: 
  

1. Meer informatie geven over alle minimaregelingen binnen onze gemeente. De PvdA pleit hier 
al jaren voor, en toch blijft het een punt van aandacht. Belangrijk is dan ook: hoe dan?  

2. Burgerparticipatie; Bij de start van nieuw beleid worden inwoners uitgedaagd om met ideeën 
te komen en te participeren bij beleidsvorming of initiëren van beleidsvorming. Dat beleven 
onze inwoners op dit moment echt anders. Hoe dan?  

3. Verbeteren van de bestuurscultuur; wie wil dat niet? hoe dan?  
   
Wij geven graag dit college mee waar volgens de PvdA de oplossingen binnen het sociaal domein 
kunnen liggen. En dat is investeren, niet per definitie in geld maar wel in inzet en menskracht. De 
juiste dingen doen. Je moet niet bezuinigingen op het sociaal domein je moet transformeren.  
  
Het verloop in de gebiedsteams is opmerkelijk, daarmee lekt enorm veel kennis weg over wat er 
mogelijk is binnen onze gemeente. De instrumenten die we voor handen hebben zijn misschien wel 
helemaal niet bekend bij nieuwe medewerkers. Dan loop je risico dat zwaardere programma’s 
ingezet worden, die niet hadden gehoeven. Als het gebiedsteam al niet weet waar je terecht kunt, 
wat verwachten we dan van onze inwoners? Het is een enorme zorg. Je moet op zoek naar de 
elementen waar je wel invloed op kan uitoefenen. Wat kan jezelf doen als gemeente? Je kunt kennis 
vergroten, deze kan en mag niet persoonsgebonden zijn, je kunt de toegankelijkheid en 
bereikbaarheid vergroten. Problemen stoppen niet ook al is het gebiedsteam alleen bereikbaar 
tijdens kantooruren. Je kun de preventie vergroten. Met deze maatregelen komt de juiste zorg op de 
juiste plek. Geen overbodige zorg, een goede inrichting de juiste zorg, snel en toegankelijk. En dat is 
waar de PvdA altijd voor gepleit.  
  
De jeugdzorg en WMO zijn twee verschillende zaken. Voor de jeugdzorg kun je voor de structurele 
weeffouten in het systeem een oplossing verwachten. Dat zal een deel van de problematiek mogelijk 
kunnen oplossen. Maar het is wachten op een systeemcrisis. En dat is niet een probleem van alleen 
de gemeente Zevenaar. 
  
Bij jeugdzorg zit de gemeente niet aan het stuur, en dus moet je partners zoeken voor het proces van 
indiceren en verwijzen. In relatie tot de zorg- en welzijnsinstellingen zal de gemeente zich op moeten 
stellen als samenwerkingspartner met hetzelfde doel; de juiste zorg bij de juiste cliënt. Als je op de 
stoel gaat zitten van de zorgverlener dan verschuift de samenwerking van constructief naar 
destructief. Het bereiken van gezamenlijke doelen heeft als fundament een goede en respectvolle 
relatie.  
  
De oplossing ligt in investeren in de daadwerkelijke transformatie. Investeren in preventie, 
investeren in kennisdeling, zorg dat je achter de voordeur alles goed op orde hebt, het objectief 
uitvragen van de hulpvraag, groepsbehandeling waar mogelijk en individuele behandeling waar het 
moet. De sociaal werkers binnen het Jongerenwerk in onze gemeente kunnen, vooral aan de 
preventieve kant, een heleboel doen. De transformatie moet verder.   
  
We moeten door blijven gaan met minimaregelingen en schuldhulpverlening. Dit geld geeft 
kwetsbare mensen in onze gemeente een steuntje in de rug en de kans dat kinderen in armoede 
opgroeien wordt hierdoor kleiner gemaakt. 
  



De verwachting van de PvdA was dat we geen raadsvoorstellen zouden ontvangen meer die geld 
kosten, maar alleen nog maar bezuinigingsvoorstellen of andere voorstellen die geld gaan opleveren. 
En dus niet nieuw beleid voor 800.000 zoals voorgesteld wordt door dit college. Nergens voorzitter, 
maar dan ook nergens in deze kadernota zie ik voorstellen om te stoppen met beleid, om zaken niet 
meer te doen. Als je een begroting van 10 miljoen verlies presenteert als college, sorteer je voor op 
artikel 12.  
  
 Er worden geen echte keuzes gemaakt, het wordt niet inzichtelijk gemaakt, er worden alleen denk- 
en zoekrichtingen aangegeven. Maar welke keuze wil het college nu gaan maken. Wat stelt het 
college nu daadwerkelijk voor? Onze belangrijkste vraag tijdens het lezen van deze kadernota blijft; 
hoe dan? 
  
We worden uitgenodigd om mee te denken met bezuinigingsvoorstellen. Maar is de fractie van de 
Partij van de Arbeid nou in de war? Snappen wij nou niet de rol en verantwoordelijkheid van college 
en raad? Het is aan het college om met raadsvoorstellen te komen en als raad om kaders te stellen, 
te controleren en volksvertegenwoordiger te zijn. Dit college wil graag de rollen omdraaien, 
waarom? Om zich dan achter de raad te kunnen verschuilen?  
  
De PvdA verwacht dan ook dat er wat te kiezen is met de begrotingsbehandelingen in november. 
Neem een voorbeeld aan de Kadernota “kom tot de Kern” 2012. Toen had deze raad daadwerkelijk, 
iets te kiezen.  
  
Afrondend voorzitter. In deze algemene beschouwingen hebben wij onze kaders aangegeven. Kaders 
waar je lef en visie voor moet hebben. Het antwoord op de vraag hoe dan? Zit in verandering en 
samen. Samen de verandering doorzetten.  
  
Voorzitter, de Partij van de Arbeid wenst u en het college veel wijsheid met de enorme opdracht en 
weg die nog te gaan is van Kadernota tot een sluitende begroting zonder taakstellingen.  

 

 


